

اتحاد الأطباء النفسانيين العرب ARAB FEDERATION OF PSYCHIATRISTS

# The Arab Journal of Psychiatry المجلة العربية للطب النفسي

Vol. 31. No. 2 Nov. 2019 المجلد ۲۰۱۱ لعدد الثانه نوفمبر ۲۰۱۹



## The Arab Journal of Psychiatry Editorial Board

**Editor in Chief** Walid Sarhan – Jordan

**Deputy Editor** Jamel Turkey – Tunisia Tarek Al Habib – Saudi Arabia

Honorary Editors Ahmad Okasha – Egypt Adnan Takriti – Jordan Associate Editors Abdul Manaf Aljadri – Jordan Numan Ali – Iraq Adib Essali – New Zealand Fakher Eleslam – Egypt Elie Karam – Lebanon Abdelaziz Thabet – Palestine

**English Language Editor** Tori Snell – UK Statistics Consultant Kathy Sheehan – USA

**Executive Secretary** Raja Nasrallah – Jordan

Treasurer Hussein Alawad – Jordan Website: http://arabjournalpsychiatry.com

Nasser Shuriquie – Jordan Basil Alchalabi – Iraq Wail Abohemdy – Egypt George Karam – Lebanon Adel Zayed – Kuwait Afaf Hamed – Egypt Maha Yonis – Iraq Issam Alansari – Kuwait Munther Al Muqbali - Oman Medhat Elsabbahy UAE Mazen Hamoudi – UAE Chareles Baddoura - Lebanon Tareq Molokhia - Egypt

#### **Editorial Board**

Nayel Aladwan - Jordan Amjad Jumaian - Jordan Abdalhamid Al Ali - Jordan Tareq Okasha – Egypt Samah Jaber – Palestine Ali Alqam-Jordan Ziad Alarandi- Palestine Aimee Karam-Lebanon Suhaila Ghuloum – Qatar Nasser Loza – Egypt Hani Hamed-Egypt Qassim Al-Awadi-Iraq Mai Eisa – Egypt Elham Khatab – Iraq Mohamad Abo Saleh – UK Malek Bajbouj – Germany Charlotte Kamel – Bahrain Ahmad Alhadi – Saudi Arabia Khaled Abd El Moez - Egypt Hassan Almaleh - Syria Hamed Alsinawi - Oman Momtaz Abdelwahab - Egypt Yousra Alatiq - Saudi Arabia Mazen Hedar – Syria Munir Al Aboushi – Saudi Arabia Driss Moussaoui – Morocco

#### **Editorial Assistants – Jordan**

Radwan Bani Mustafa Tayseer Elias Bahjat Abderrahim Jana Zabalawi Nesrin Dabbas Lara Alqam Lyali Abbasi Saed Al – Shunnaq Maher Al – Asasleh Maxim Obaisat Laith Al Jarah Saleh El Helou Najib Alqsous Tareq Hijawi

Basma Kilani Ahmad Jaloudi Walid Shnaiqat Ahmad Alsalem Ayman Rabie Naim Jaber Nabil Alhmoud Ahmad yousef Raafat Abo Rumman Abdallah Abu Adas Ahmad Dabour Faris Barham Awni Abu Halimah

Mohamad Dabbas

Hashem Fakhouri Ahid Husni Mohamad Shoqirat Nasri Jasser Mohamad Shakour Zuhair Dabagh Alaa Albeshtawi Maen Alabki Mohamad Awab Abu Danoon Nader Smadi Malik Alwan Faiq Shaban Ahmad Al Masri



# **Editorial Letter**

# Dear Colleagues,

It is my pleasure to introduce this latest edition of the Arab Journal of Psychiatry, which marks its 30<sup>th</sup> year of publication. There is no greater news to mark the anniversary than the recent announcement that the AJP's impact factor has met the rigorous criteria set by ARCIF and has achieved a rating of 0.0732, which is the middle category. If you would like to learn more about the Arab Citation & Impact Factor process, the information is available via http://emarefa.net/arcif/criteria/. It raises the Journal in rank to be among the best of its kind in the Middle East and North Africa for the field of psychiatry and mental health generally.

This marvelous achievement belongs to all who have supported the Journal over these many years whether through submission of excellent scientific articles or through the equally arduous process of bringing it to publication each time. I would like to express my gratitude to Raja Nasrallah for her tireless dedication to the many administrative duties she carries out for the Journal each time and to Tori Snell for her relentless work editing it over the past decade. It is my belief that the coming years will see even greater developments for the Journal, including more collaborative work within the various editorial teams and the very real possibility that an institute will take on the responsibility for guaranteeing the Journal's sustainability and, therefore, its remarkable legacy.

Finally, the AJP is making its own contribution to our Earth by reducing its carbon footprint as an online publication only. I am proud to launch this first-ever, online only edition with its characteristically excellent range of scientific articles and hard-earned impact factor.

Sincerely,

# Walid Sarhan



المحترم

سعادة أ. د. رئيس تحرير المجلة العربية للطب النفسي اتحاد الأطباء النفسيين العرب / الأردن

Analytics

تحية طيبة وبعد،،،

rcif<sup>-</sup>

نتقدم إليكم بفائق التحية والتقدير، و نهديكم أطيب التحيات وأسمى الأماني.

يسر معامل التأثير والاستشهادات المرجعية للمجلات العلمية العربية (ارسيف – ARCIF)، أحد مبادرات قاعدة بيانات "معرفة" للإنتاج والمحتوى العلمي، إعلامكم بأنه قد أطلق تقريره السنوي الرابع للمجلات للعام ٢٠١٩، خلال الملتقى العلمي "مؤشرات الإنتاج والبحث العلمي العربي والعالمي في التحولات الرقمية للتعليم الجامعي العربي" بالتعاون مع الجامعة الأمريكية في بيروت بتاريخ ٣ أكتوبر ٢٠١٩.

يخضع معامل التأثير "ارسيف Arcif" لإشراف "مجلس الإشراف والتنسيق" الذي يتكون من ممثلين لعدة جهات عربية ودولية: (مكتب اليونيسكو الإقليمي للتربية في الدول العربية ببيروت، لجنة الأمم المتحدة لغرب اسيا (الإسكوا)، مكتبة الاسكندرية، قاعدة بيانات معرفة، جمعية المكتبات المتخصصة العالمية/ فرع الخليج). بالإضافة للجنة علمية من خبراء وأكاديميين ذوي سمعة علمية رائدة من عدة دول عربية وبريطانيا.

ومن الجدير بالذكر بأن معامل " ا**رسيف Arcif** " قام بالعمل على جمع ودراسة و تحليل بيانات ما يزيد عن (٤٣٠٠) عنوان مجلة عربية علمية أو بحثية في مختلف التخصصات، والصادرة عن أكثر من (١٤٠٠) هيئة علمية أو بحثية في (٢٠) دولة عربية، (باستثناء دولة جيبوتي وجزر القمر لعدم توفر البيانات). ونجح منها (٤٩٩) مجلة علمية فقط لتكون معتمدة ضمن المعايير العالمية لمعامل "ا**رسيف Arcif"** في تقرير **عام** ٢٠١٩ .

ويسرنا تهنئتكم وإعلامكم بأن <u>المجلة العربية للطب النفسي</u> الصادرة عن ا<u>تحاد الأطباء النفسيين العرب</u>، قد نجحت بالحصول على معايير اعتماد معامل "ارسيف Arcif" المتوافقة مع المعايير العالمية، والتي يبلغ عددها ٣١ معياراً، وللاطلاع على هذه المعايير يمكنكم الدخول إلى الرابط التالي: http://e-marefa.net/arcif/criteria/

و كان معامل "ا**رسيف Arcif** " لمجلتكم لسنة ٢٠١٩ (٢٠٧٣<u>٢)</u>. ونهنئكم بحصول المجلة على:

- المرتبة الأولى في تخصص "العلوم الطبية والصيدلة والعلوم الصحية" على المستوى العربي، مع العلم أن متوسط معامل أرسيف لهذا التخصص
  كان (٠٠٠٣٢)، وصنفت مجلتكم في هذا التخصص ضمن الفئة (الأولى Q1)، وهي الفئة الأعلى.
- كما أن متوسط معامل أرسيف في تخصص "علم النفس" على المستوى العربي كان (٠.٢١٢)، وصنفت مجلتكم في هذا التخصص ضمن الفئة (الثالثة Q3)، وهي الفئة الوسطى.

و بإمكانكم الإعلان عن هذه النتيجة سواء على موقعكم الإلكتروني، أو على مواقع التواصل الاجتماعي، و كذلك الإشارة في النسخة الورقية لمجلتكم إلى معامل "**ارسيف Arcif**" الخاص بمجلتكم.



وتفضلوا بقبول فائق الاحترام والتقدير

info@e-marefa.net

www.e-marefa.net

♀
 A
 ≥

Amman - Jordan 2351 Amman, 11953 Jordan

أ.د. سامي الخزندار رئيس مبادرة معامل التأثير " (ر سبف Arcif" - -

Е

€

+962 6 5548228 -9

+ 962 6 55 19 10 7

#### **Instruction to Authors**

The Arab Journal of Psychiatry (AJP) is published by the Arab Federation of Psychiatrists since 1989 in Jordan.

The Journal is biannual published in May and November electronically and as hard copy. Original scientific reports, review articles, and articles describing the clinical practice of Psychiatry will be of interest for publication in AJP. The Articles should not be published before. The articles may be written in English or Arabic and should always be accompanied by an abstract in English and Arabic. All Papers are accepted upon the understanding that the work has been performed in accordance with national and International laws and ethical guidelines. Manuscripts submitted for publication in the Arab Journal of Psychiatry should be sent to:

#### The Chief Editor.

#### Papers are submitted in electronic form

- □ Title, running head (Max: 40 letters), title of the article in English and Arabic, the names of authors should be without their titles and addresses in both languages.
- □ Abstract in English (max: 200 words). It should follow a structured format (objectives, method, results and conclusion). It should be followed by key words (max. 5).
- □ Declaration of interest after the key words.
- □ Names of authors, titles, and full addresses and address for correspondence at the end of the paper.
- □ Acknowledgment of support and persons who have had major contribution to the study can be included after the references.
- □ Arabic abstract like the English abstract should follow a structured format. And it follows the references section (last page).
- $\Box$  All Pages should be numbered.

#### Tables

Tables should be typed with double-spaced in separate pages. They should be numbered with Arabic (e.g1, 2, 3) numerals and have a short descriptive headings.

#### Illustrations

All illustration should be submitted camera-ready; line drawings/diagrams should be approximately twice the size they will appear in print.

#### **Reference List**

References should follow the 'Van Couver style' only the numbers appear in the text. List them consecutively in the order in which they appear in the text (not alphabetically).

#### **Example of references:**

- □ Zeigler FJ, Imboden, JB, Meyer E. Contemporary conversion reactions: a clinical study. Am. J. Psychiatry 1960: 116:901 10.
- □ Mosey AC. Occupational therapy. Configuration of a profession. New York: Raven Press, 1981.

**Mailing Address**: Dr. Walid Sarhan - The Chief Editor - The Arab Journal of Psychiatry P.O. Box 541212 Postal Code 11937 Amman – Jordan Tel: 00962 – 6 – 5335446 Fax: 00962 – 6 – 5349763 Email: wsarhan34@gmail.com Journal Website: http://arabjournalpsychiatry.com/

#### **Table of Contents**

# Editorial

•	The Role of Cultural Beliefs on Mental Health Treatment
	Alean Al-Krenawi

## **Review articles**

•	Autism: From Leo Kanner to ICD-11 and DSM-5	
	Abdil-Monaf Al-Jadiry and Aseel Al-Jadiri	100
•	What do we know about bullying: A Review of Reviews, 2014- 2019	
	Caroline Tabet, Jennifer Abou Samah, Natasha Hakim, Elie Karam	115

# Addiction

•	Relapse Following Treatment of Drug Dependence in the Gulf Cooperation Council Countries: A Systematic
	Review and Meta-Analysis
	Shaikha Nasser AlAhmad, Meshari Faisal AlMehri, Esraa Tareq AlHammad, Waleed Khaled Almasoud, Haitham
	Ali Jahrami, Adel Rashid AlOffi, Randah R Hamadeh
•	Substance Use Disorders among Psychiatric Outpatients in the Kurdistan Region of Iraq
	Sirwan Kamil Ali, Jaafar Omer Ahmed

# **Original papers**

•	Posttraumatic Stress Disorder and Resilience among Palestinian Adolescents in the Gaza Strip	1.7.1
	Issa Alibwaini and Abdelaziz Mousa Thabet	. 151
•	Cognitive Dysfunction in a Sample of People with Bipolar Affective Disorder	
	Taghreed M, El Shafei Rania H. Mohamed, Rania A.Hamed, Haydi E.Ghoneim	. 160
•	Assessment of Anxiety Comorbidity in Patients with Schizophrenia	
	Aia M. Ibrahim, Ashraf M. El-Tantawy, Khaled A. Mohamed, Mona E. Hady	. 173
•	Underreporting Bullying Experiences among Nursing Students in Clinical Training Sittings: A Descriptive	ve
	Study	
	Mohammad Qutishat	. 182

# Arabic paper

•	Psychotic-Like Experiences	
	Adib Essali	191